

## Atelier de Morphosyntaxe - Programme 2015-2016

Françoise Rose  
Antoine Guillaume

[Francoise.Rose@univ-lyon2.fr](mailto:Francoise.Rose@univ-lyon2.fr)  
[Antoine.Guillaume@ish-lyon.cnrs.fr](mailto:Antoine.Guillaume@ish-lyon.cnrs.fr)

Dernière mise à jour : 23 mai 2016

### Thématique 1:

#### Ordre et Position des Morphèmes (animé par Caroline Imbert)

- 2 octobre 2015

**Caroline Imbert (DDL)** : "Ordre et position des morphèmes : introduction typologique"

La question de l'ordre et de la position des morphèmes dans les langues est encadrée par cinq travaux (Greenberg 1963, Bybee 1985, Baker 1985, Rice 2000, Mithún 2000). Toutes les discussions ultérieures (parmi lesquelles les travaux des Berkeley et Vienna Workshops on Affix Ordering) ont émergé de ces premières explorations et tentatives d'élaborations de cadres théoriques. Cette introduction vise à aborder cette question de manière générale, qui ne limiterait la discussion ni à un domaine fonctionnel particulier, ni aux enchaînements d'affixes, mais qui au contraire l'ouvrirait à tous domaines et à d'autres types de structures complexes impliquant plusieurs éléments, comme par exemple les séries verbales.

- 23 octobre 2015

**Adam Tallman (Univ. Texas & DDL)** : "The morphotactic and syntactic ordering of bound morphemes in Chácobo (Pano, Bolivia)"

This paper provides a detailed description of the ordering of bound morphemes in Chácobo in relation to current typological work on affix ordering (e.g. Manova & Aronoff 2010; Rice 2011; *inter alia*). This paper is also engaged with the division between morphology and syntax and its relationship to morpheme ordering. Not all bound morphemes in Chácobo can be reasonably considered morphotactically organized, i.e. placed within a morphological/grammatical word. I refer to bound morphemes that are morphotactically placed as affixes, and bound morphemes that are syntactically placed as clitics (cf. Spencer and Luis 2012). I then compare morphotactic ordering with syntactic ordering in Chácobo from a typological perspective, keeping in mind the distinction between templatic and layered ordering.

- 13 novembre 2015

**Brigitte Pakendorf (DDL)** : « Evène, Sibérie »

Éven is a dialectally highly fragmented North Tungusic language spoken in various locations of northeastern Siberia. It is agglutinative and strictly suffixing, with up to six morphemes following upon the root. My talk will be based on narrative data collected during fieldwork in two very divergent dialects. I will present the morpheme order of nouns and verbs and discuss a few cases of flexible ordering.

- 4 décembre

**Geny Gonzales (DDL)** « Ordre et position des morphèmes en nam trik (famille barbacoa, Andes colombiennes) »

La vaste majorité des études sur l'ordre des affixes portent sur l'opposition entre Layered Morphology et Templatic Morphology. Néanmoins, d'après Manova et Aronoff (2010:11), une langue donnée ne doit pas nécessairement tomber dans un de ces deux types. Au contraire, il est attendu que les langues aient une combinaison des deux types d'organisation morphologique. Même dans des langues qui ont un ordre de type Layered, comme c'est le cas de la langue nam trik, où les morphèmes ne se présentent pas toujours dans le même ordre, certaines séquences de morphèmes sont plus communes que d'autres. L'objectif de cette présentation est de montrer un aperçu général de la morphologie verbale de la langue nam trik en illustrant l'ordre le plus courant des séquences des morphèmes. Il est aussi illustré certains cas de renversement dans l'ordre morphologique des emplacements de catégories exprimant l'aspect, la négation, l'évidentialité, la modalité épistémique et l'egophoricité.

**Anna Söres (DDL)** « Ordre et position des morphèmes en hongrois et en allemand »

Cette présentation de l'ordre des morphèmes en hongrois est, dans un premier temps, simplement descriptive. En même temps, elle montre des phénomènes qui pourront faire l'objet de comparaisons avec d'autres langues. On se concentrera sur deux domaines : 1) les préverbes qui peuvent se détacher du verbe et changer de place, sous des conditions majoritairement discursives. Cette propriété peut être comparée à celle des préverbes de l'allemand où le conditionnement est syntaxique. 2) le nombre maximal et l'ordre respectif des morphèmes grammaticaux (dérivationnels et flexionnels) qui s'ajoutent au nom et au verbe. Le nombre des affixes varie entre 2 et 6 et leur ordre est fixe. Une comparaison concernant la place du morphème de la possession s'offre par exemple avec une langue apparentée, le finnois.

- 18 décembre

**Noëllie Bon (DDL)** « Constructions et ordre des morphèmes en stieng (famille mon-khmer, Cambodge). Polygrammaticalisation des verbes et ‘attractor positions’ »

Le stieng, langue isolante du Cambodge et du Vietnam, ne dispose pas de système morphologique flexionnel pour marquer les catégories grammaticales relatives au verbe. Lorsqu'elle est précisée, l'information grammaticale est véhiculée par des morphèmes polyfonctionnels gravitant autour du verbe. Ces morphèmes, pour la plupart issus de la polygrammaticalisation (Craig, 1991) de verbes se trouvent dans des positions ('slots')

situées de part et d'autre des verbes que Bisang (1996) nomme des ‘attractor positions’. Dans ce contexte, cette présentation se propose de commenter les processus de polygrammaticalisation des verbes ainsi que leurs ‘attractor positions’ en stieng pour ensuite en donner une illustration à travers les formes ja: (< ‘rester’), ?a:n (< ‘donner’) et ba:n (< ‘obtenir’).

**Françoise Rose & Sébastien Flavier (DDL)** « Présentation d'un outil de recherche sur l'ordre des éléments. Illustration avec les suffixes de TAM du mojeño trinitario (Arawak, Bolivie) »

Nous présentons un possible outil de recherche sur l'ordre des éléments, NODEXL, qui est au départ un outil d'analyse de réseaux sociaux. Nous illustrerons l'utilisation de cet outil pour répondre à la question de l'ordre des suffixes de TAM du mojeño trinitario. Il nous permet de construire des graphes représentant les différentes séquences de suffixes possibles, sans présupposer un ordre linéaire et unique.

## Thématique 2:

### **Epistemics (animé par Martine Bruil)**

Across languages, there are different types of systems that classify the presented information with respect to if and how the information should be added to the addressee's knowledge. Does the speaker express the information as a fact? Does the speaker express some doubt about it? Is the speaker asking about the information? Concepts that are often involved in the expression of epistemics are epistemic modality, egophoricity, evidentiality, sentence-typing and ‘discourse pragmatic markers.’ When describing a language, it is often difficult to analyze these concepts, because they are entangled with other categories and the elements seem to rely on pragmatics for their interpretation. Native speaker intuitions may provide very distinct interpretations of a epistemic element. The goal of these talks is to provide tools for descriptive semantic analysis of different types of epistemic markers. The main challenge is to tease apart the semantics and the pragmatics of these elements.

- 15 janvier 2016

**Martine BRUIL (DDL)** : " Expressing knowledge related concepts : Evidentiality ; Epistemic modality ; Egophoricity ; Discourse markers, modal particles "

- 5 février 2016

**Martine BRUIL (DDL)** : " Sentence type & Epistemic authority "

- 12 février 2016

**Martine BRUIL (DDL)** : " Evidentiality & Sentence types "

- 19 février 2016

**Adam TALLMAN** (University of Austin, Texas) : " Clause-typing and its relationship to modality and evidentiality in Chácobo (Pano)"

This talk provides a description of clause-typing and its relationship to evidential and modal categories in Chácobo, a southern Panoan language of the northern Bolivian Amazon. The Chácobo clause contains a syntactic position dedicated to encoding clause-type (declarative, interrogative, imperative) and clause-rank (main, subordinate). I identify 13 mutually exclusive morphemes that can be analyzed as encoding clause-type in addition to various TAME specifications. 4 of these morphemes encode modal or evidential categories; the mirative imperative (=*pá*), the conjectural declarative (=*imaní*), the direct evidential or assertive declarative (=*rá*), and the reportative declarative (=*ikiá*). I provide a description of the morphosyntax and semantics of these morphemes in Chácobo, in light of recent typological studies which argue that the assertive and reportative are clause-types in some languages rather than modal or evidential elaborations (cf. Bruil 2014, 2015). Finally, I conclude by considering avenues for future research.

- 4 mars 2016

**Scott DELANCEY** (University of Oregon, Eugene) : "Decomposing "evidentiality": Kinds vs. Sources of knowledge"

The grammatical category of egophoricity has been discussed as part of a broad category of evidentiality. A close analysis of the verbal systems in Tibetic, where this phenomenon has been most studied, suggests a different approach. The Egophoric category expresses, not a source, but a type of knowledge. Tibetic languages formally distinguish three types of knowledge, assumed (or generic), personal (expressed by the Egophoric category) and contingent. True evidential distinctions can only be marked on statements of the third category. The same tripartite structure of types of knowledge can be identified in languages without grammaticalized evidentiality, for example in English, where lexical evidentials (It seems, I hear, etc.) and grammaticalized modals can be used with their ordinary meaning only with contingent statements. For example, evidentials or modals used with statements of personal knowledge such as *I must have a headache*, *I hear I live in Paris*, while formally “grammatical”, cannot be used or interpreted with the unmarked realis sense.

- 11 mars 2016

**Martine BRUIL** (DDL) : "Discourse markers, modal particles & the function of a sentence"

- 8 avril 2016

**Noé GASPARINI** (DDL) : "Epistemics in Siriono"

Epistemic information is split in three paradigms in Siriono, a Tupi-Guarani language spoken in Bolivia: the source of information; the commitment of the speaker; the difference between the facts and the expectation of the speaker or the hearer. A description of the markers expressing this information is necessary due to the high frequency of these morphemes and their connection with other aspects of the language. This also leads to describe in more details sentence types in Siriono.

- 29 avril 2016

**Denis CREISSELS** (DDL) : "Verbal inflection and the expression of epistemic values in Northern Akhvakh"

The verbal inflection of Northern Akhvakh includes four synthetic tenses that equally describe events as having occurred before the time of utterance or some other reference point on the time scale. They do not differ in terms of distance in time, current relevance, or aspectuality, but only in their epistemic implications (including –but not limited to– evidentiality).

- 13 mai 2016

**Françoise ROSE** (DDL) : "A preliminary survey of discourse and evidentiality markers in Mojeño Trinitario"

This talk will present 5 discourse markers and 1 evidentiality marker (a reportative) in Mojeño Trinitario. These six forms do not form a paradigm: two are independent words, two are suffixes and two are clitics. They can combine. The discourse markers are either used to build the intersubjective relationship between speaker and hearer or for speech organization. The uses of the reportative will be investigated in depth, showing that it may actually not be a 'true' reportative, contrarily with what basic facts suggest.